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2016ko apirilean jantzi zituen az-
ken aldiz botak Ines Osinagak 
Goseren kontzertu baterako. 
Haurdun zegoen eta laster itzu-
liko zela zin egin zien begira zi-

tuen ehundaka neskei. Baina ez zen itzuli. 
Osinagak maite du Amaia Arrazolaren 
ilustrazio-liburua, El meteorito, hala bizi 
izan duelako amatasuna: eztanda egin du 
bere identitatean, bere bizimoduan, bere 
sormenean.
 Erdiondoko depresioaren eraginez, ba-
rruan musika itzali zitzaiola sentitu zuen 

plazandre honek. Insomnio gau batean, 
Miren Amurizaren zutabe bat irakurri 
zuen; Mercedes Sosaren Todo cambia 
kantaren letra euskaratu zuen bertsola-
riak. Ukelelea hartu zuen Osinagak, abes-
tia jo, eta Amurizari audioz bidali zion, 
hurrengo mezuarekin: “Eskerrik asko. 
Gaur nire bizitza salbatu dostazu”. Geroz-
tik, sormen handiko garaiak depresio eta 
dolu berriekin uztartu ditu, azken hauek 
ezkutatu barik. Izan ere, mikrofonoa es-
kuan izatearen ardura baliatu nahi du 
tabuak urratzeko. 

“Gose musika taldeko abeslaria 
eta soinu jotzailea da”. Oraindik ez 
dute Wikipediako zure orrialdea 
eguneratu.
Ez da erraza izan identitate horretatik as-
katzea. Dolu guztietan bezala, egon naiz 
Ines harekin haserre, arneguka, faltan bota 
dut, baita soberan ere. Sei urteren ondo-
ren, onartu behar dut oraindik telefono 
agenda askotan agertzen naizela Ines Gose 
bezala. Orain gai naiz Ines hori besarkatze-
ko, maitasunez begiratzeko eta eskerrak 
emateko. Egindako bidearen parte da. 
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Ines Osinaga musikari eta plazandreari 
BIRA kultur gunean egindako 
elkarrizketaren transkripzio mutua da 
hurrengoa. Solasaldian zehar, Maurizia 
Aldeiturriaga, Lourdes Iriondo eta 
Kai Nakairen ahotsak zein abestiak 
sanpleatuz eta horien bertsioak eginez 
jantzi zuen sortzaile feminista honek 
bere hitz-jario bizia, gardena eta gordina.

Ines Osinaga
Musikaria eta plazandrea

  JUNE FERNÁNDEZ       KLAUS (BIRA)

 Nik ez dut nire 
ahizpekin lehiatu nahi, 
elkarri autoritatea 
eman baizik”

Zure Wikipediako orrialdea 
eguneratuko banu, plazandre berba 
nabarmenduko nuke. 
Kontzientziaz egin dudan hautua da nire 
burua plazandre gisa definitzea. Askotan 
esan dut ez naizela trikitilaria, nahiz eta 
trikitia jotzen dudan; horrek zerikusia 
du genero arrakalekin eta performatzen 
dugunarekin, besteak beste. Bi ofizio 
desberdin dira musikariarena eta pla-
zandrearena. Ni musikaria naiz, baina 
gainera konturatu naiz gustatzen zaidala 
plazara ateratzea, plazan eragitea, espa-

zio publikoa okupatzea, nire ahotsa uz-
tea. Noski naizela plazandre, zer demon-
tre! 25 urte daramatzat plazan! Onintza 
Enbeitarekin bat nator: plazandre garela 
esatea apropiazio ariketa bat da, esan di-
gutelako plaza ez dela guretzat. 

Orain dela hilabete batzuk hasi zara 
plaza berri batean eragiten: Instagram.
Bai, gustatzen zait story-en bidez gauzak 
kontatzea; amatasunei, biolentziei edota 
feminismoari buruz… Aurretik, sare sozia-
letan kuxkuxeatzen nuen, baina ez nuen 

ahotsik. Myspaceren garaian, Goseren blo-
gean kriston lana egiten nuen. Bondage 
abestia atera genuenean, orria zentsura-
tu ziguten. Haserretu nintzen! Edukiak 
sortzen energia pila inbertitzen zenuen, 
eta edozein egunetan itxi zezaketen, 
segurtasun kopiarik gabe. Bestetik, sa-
reek antsietate soziala ematen didate; 
horregatik ez daukat Whatsappik. Kora-
pilo handia izan dut, baina erabaki dut 
espazio horretan nire ahotsa utzi nahi 
dudala. Lagun batek dio hasi berriaren 
bizipozarekin nagoela. Hala da!
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Bideo batean azaldu zenuen hobe 
dugula emakumeen ikusgarritasuna 
sustatu baino, elkarri autoritatea 
ematea.
Ainara LeGardonen hitzaldi batean en-
tzun nuen ideia hori. Askotan deitzen 
naute feminismoari buruz hitz egiteko. 
Guai dago baina, Uxue Alberdik esan be-
zala, badirudi bakarrik dugula autorita-
tea feminismoaren inguruan hitz egiten 
dugunean. Ikusgarritasuna lehiaketa bat 
da. Borroka egiten dugu gure artean, 
etengabe, karteleko emakumea izate-
ko, martxoko zikloko musikari feminis-
ta izateko. Nik ez dut lehiatu nahi nire 
ahizpekin, nahi dudana da elkarri auto-
ritatea eman, elkarri lekua egin. Ez dut 
horretarako sortu nahi eta, batez ere, ez 
dut hortik sortu nahi.

Zure musika jarri diot nire aitari, 
eta Kepa Junkeraren oinordekotzat 
hartu zaitu. Ziur nago etengabe 
gertatzen zaizula; ez ordea Maurizia 
Aldeiturriagarekin.
Kepak eragin dit, baina kontua ez da 
nork eragin didan, baizik eta nori ema-
ten diogun erreferente izateko autori-
tatea. Esan didatenean Gose erreferen-
te izan dela musika elektronikoa 
eta trikitixa batzeagatik, apalta-
sunez erantzun dut ezetz. Noski 
izan garela erreferenteak! Erre-
ferente guztiak behar ditugu. Nik 
behar ditut Anari eta Kai Nakai. 
Adin batera arte, emakumeok ez 
gara erreferente, promesa bai-
zik. Baina adin horretara heltzen 
garenean, gure gizonezko kideak 
musikari sakratuak direnean, guri 
amatasunari buruz galdetzen di-
gute, edo “Noiz arte pentsatzen 
duzu plazan egotea ba?”. Noiz 
arte? Onintzak [Enbeita] esaten 
duen bezala, orain hasi da hau di-
bertigarria izaten! 

Instagramen idatzi duzu: “‘Hil 
ezazu aita’ entzunaz hazi gara 
eta ama guztiak besarkatzea 
erabaki dugu”. 
Azken aldian, euskal kulturari bu-
ruz entzun dudan diskurtsoa da 
transmisioa eten egin dela, gaz-
teek ez dakitela nor den Mikel La-
boa. Agian ez dago gaizki, agian 
aukera bat da, agian haria eten 
behar da. Eztabaidatu behar dugu 
nork duen lekua euskal kulturan, 
nork ez eta zergatik. Noren aho-
tsa heldu den nora. Zergatik Mikel 

Laboaren irrintziak baloratzen diren eta 
Mauriziak txarto kantatzen duen. 

Nor da Maurizia?
Maurizia señora zoragarri bat da, pla-
zandreon ama eta amama. Sinbolo gisa 
aldarrikatzen dugu, ia ikono pop gisa, 
hashtag eta guzti. Bada izateko modu 
bat. Galdetzen omen zioten: “Zergatik 
esaten duzu etengabe ‘Aupa Maurizia!’ 
kopletan?”. Eta hark erantzun: “Beitu, 
nik bi gizon dauzkat ondoan. Batek albo-
ka jotzen du eta ahoa okupatua dauka; 
besteak soinua jotzen du baina hitz-to-
tela da. Ez badut esaten, nork aupatuko 
nau ni?”. “Aupa Maurizia!” aldarri femi-
nista da.

Proiektu kolektibo bilakatu da: 
“Mauriziak ez dau inor hil”. 
Bai. Leire Palaciosi ikusi nion poltsa bat, 
“Deabruak ez dau inor hil”, eta aldarri 
hori otu zitzaidan. Olatz Salvador, Lorea 
Argarate eta Itziar Soraluzerekin nabil, 
baina andra desberdinak batzen gabil-
tza, Maurizia desberdinak plazaratzeko. 
Uxuek sarrera-testu bat idatzi zuen, ar-
kitekto baten ikerketa batean oinarritua, 
Espainiako Estatuan erailketa matxistak 

non ematen ziren zerrendatzen ditue-
na. Beldurgarria da: etxean, senarrak, 
etxean, senarrak. Ane Labakak eta Nerea 
Ibarzabalek ere koplak egin dizkigute. 
Chavela Vargasen doinu bat hartu dugu 
kopletan egiteko. Arin-arina perreo 
bihurtzen dugu. Beno, etorri ikustera! 

Wikipediara itzuliko naiz. Lourdes 
Iriondoren biografiaren hasieran 
jartzen du…
… ez esan! “Xabier Leteren emaztea da”. 

Bai! Eta Xabier Leteren orrialdera 
jotzen badugu…
… “artista konsagratua da”.

Ez du aipatzen noren senarra zen. 
Tontakeria bat dirudi, baina ez da. Eus-
kal kulturaren genealogia plazagizonena 
da; gauza totxoak esan zituzten poeta 
horiena, haien artean elkartzen zirenak, 
Zumetak azal ezin ederrago bat egiten 
zien… Ez diot edertasunari uko egiten, 
baina kanona da! Eta Mauriziak kanona-
ri egiten dio: tururu! Ohartzen naiz 40 
urterekin eta 25 urteko plazandre ibilbi-
dearekin esan ditzakedala horrelakoak. 

Goseko Ines asko lotu 
izan da probokazioarekin, 
sexualitatearekin. Nola ikusten 
duzu egun?
Psss esan nezake, baina jartzen 
naiz 20 urteko neska horren aza-
lean, begiratzen dut maitasunez, 
samurtasunez, eta esaten dut: 
“Aupa Maurizia, txikita!”. Virginie 
Despentesek idatzi zuen bezala, 
izan behar gara ederrak baina ez 
gehiegi, izan behar gara argalak 
baina ez argalegi, izan behar gara 
emakume baina ez larregi, izan 
behar dugu seduktoreak baina ez 
putak. Izan behar gara abeslari 
onak, bestela ez gara igoko esze-
natokira, baina ez perfektuak. Me-
diokritateaz apropiatu gaitezen! 
Elkarrizketetan etengabe atera-
tzen zidaten sexuaren gaia, Gosek 
bazituelako pare bat kanta horri 
buruz. Baina bat edo bi, benetan! 
Hasierako kontzertuetan, lehengo 
ilaretan zulo bat zegoen, leku hori 
beti okupatzen zuten gorputzak 
deseroso sentitzen zirelako, nire 
botekin eta nire begiradekin era-
giten nuena ez zelako nigandik 
espero zena. Neska bat desiratua 
agertu behar da, ez desiradun. 
Konturatu nintzen nire erotikare-
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kin botere harremanei buelta emateko 
gai nintzela. Orduan, gona are gehiago 
moztu nuen, krask!

Instagrameko argazki batean etzanda 
agertzen zara, biluzik. Bularretik 
esne-txorrotada bat ateratzen duzu, 
plazer keinuarekin, zure bi umeak 
begira dituzula. Probokatzeko bide 
berri bat topatu duzu?
Azken sei urteotan nire titiak plazan 
egon dira etengabe, baina nire gorputza 
erabat deserotizatu da, ama gisa iraku-
rria naizelako. “Desirak ihes egiten dit 
ezpainetatik” idatzi nuen haurdunaldi 
batean; sentitzen nintzen dena haragi, 
dena sexu. Probokazioa baldin bada ni-
gandik espero den hori zalantzan jar-
tzea, edota jokoaren arauak gure alde 
erabiltzea, atsegin dut. Askotan plazan-
dre moduan performatu nahi dudana ez 
dator bat nire intimitatean bizi dudana-
rekin. Shirley Manson Garbage taldeko 
buruak, Bilboko kontzertuan esan zuen: 
“Mikrofono bat eskuan edukitzea ardura 
bat da”. 

“Ez dakit zergati bi titik beldurtzen 
zaituzten hainbeste” idatzi zenuen 
orduan. Aupa Rigoberta Bandini? 
Rigobertarekin konektatzen dut edos-
kitzearekin izan dudan borrokagatik. 
Badirudi edoskitzea naturala dela, bai-
na niretzat hautu politiko bat izan da, 
asko kostatu zitzaidalako. Horregatik, 
laktibismoa egiten dut. Maite ditut nire 
titiak eta maite ditut esnerik botatzen 
ez duten titi guztiak. Ohartu naiz nire 
titia esne txorrotada batekin agertzen 
denean, Instagramek ez didala zentsu-
ratzen, algoritmoak ez duelako titiburu 
gisa irakurtzen! 

Nola eragin du amatasunak zure sor-
menean? Blokeoaren beldur zinen. 
Eta gertatu zen. Nire lehenengo erdion-
doan, musika itzali zitzaidan barruan. 
Ez nuen trikitia jantzi nahi, nire gorpu-
tza errefusatzen nuelako. Nire beldurrik 
handiena zen: “Eta ez badut inoiz musi-
ka berriro egiteko gogorik?”, “Eta agortu 
baldin badira estribilloak?”. Gerora jakin 
nuen erdiondoko depresioa izan nuela 
eta ez zitzaidala niri bakarrik geratu. Ez 
dut honi buruz hitz egiten ni neu osatze-
ko (horretarako terapiara noa), baizik 
eta inportantea delako plazan honi bu-
ruz hitz egitea. Tabu pila batek zehar-
katzen du amatasuna. Maitasun erro-
mantikoa deseraikitzen hasi nintzenean 
bezala sentitu nintzen hasieratik: zenbat 

min eta gezur! Jendeak esaten zidan: “Ai, 
ze ondo haurdun zaudela!”. Behin eran-
tzun nuen: “Ba ez nago ondo”. Espero da 
gure mina isilik eramatea. Ez dugu zer-
tan haurdun zoriontsu izan behar beti, 
zer demontre! 

Erdiondoko depresioaz gain, beste 
bi tabu hautsi dituzu: indarkeria 
obstetrikoa eta heriotza gestazionala. 
Haurdunaldi guztiak ez dira bukatzen 
bizirik jaiotzen den ume osasuntsu ba-
tekin. Uste horrek kaiola batean sartzen 
gaitu, sekulako sufrimendu eta bakar-
dadearekin. Hiru haurdunaldi izan ditut 
eta bigarrenean hildako ume bat erdi-
tu nuen. Esaten dizutenean dena ondo 
joango dela… Beti ez da ondo joaten. 
Alutik ez da beti bizitza jaiotzen, eta bizi-
tza ez da beti alutik jaiotzen. Paula Bonet 
ilustratzailearen liburu zoragarria erosi 
dut, Roedores. Cuerpo de embarazada sin 
embrión, baita enbrioi baten bere mar-
golana ere. Oraingoz ezin izan dut Alaine 

Agirreren Karena irakurri, mina ematen 
didalako. Baina ahotsa eman behar zaio 
min horri.
 Eskerrak feminismoak zeharkatu nin-
duela amatu aurretik! Nire amak izan ez 
zituen erremintak izan ditut, gertatu zi-
tzaidana kudeatzeko. Denok gara alabak, 
gure belaunaldia biolentzia obstetrikoz 
inguratuta jaio da eta zauri hori sendatu 
gabe dago. Oraindik ere, erditzean gu-
gandik espero da otzanak izatea. Erditze 
errespetatua gure eskubidea da, baina 
txikien eskubidea ere bada indarkeriaz 
inguratuta ez jaiotzea. Benetan sinesten 
dut hori bermatzeak mundua aldatu de-
zakeela.

Musikaz bete da zure barrua berriro. 
Egun Joseba Sarrionandiarekin 
kolaboratzen zabiltza. Zertara zoaz 
martxoan La Habanara?
Depresioaren alta hartu nuenean, ira-
kaskuntzako nire lanean eszedentzia 
eskatu nuen. Bestela ezingo nuke sortu, 
Mauriziaren proiektu kolektiboa dina-
mizatu… Zor bat nuen nire buruarekin: 
nola izango litzateke lanaldi osoko sor-
tzaile banintz? Sortzeak denbora eska-
tzen du, eta denborak dirua. 
 Orain dela hamar urte musikatu ge-
nituen Joseba Sarrionandiak idatzita-
ko testuak, eskuz esku Euskal Herrira 
etorri zirenak. Orain, Joseba hemen da-
goela, ni neu joango naiz Kubara, La Ha-
banako Mauriziekin biltzera. Nolakoak 
izango lirateke kanta horiek hain txuriak 
ez balira? Horixe erakutsiko du Itsasoa 
da bide bakarra proiektuak. 

 Tabu pila batek 
zeharkatzen du amatasuna. 

Maitasun erromantikoa 
deseraikitzen hasi 

nintzenean bezala sentitu 
nintzen hasieratik: zenbat 

min eta gezur!”


